
Új tanterv a főiskolán 

Jegymegajánlás, évfolyamdolgozat 
Az 1984—85-ös tanévben 

ű j oktatási tanterv lépett 
életbe a tanárképző főisko-
lákon. Ez a reform az 1976-
ban bevezetett tanterv alap-
ján készült, annak átdolgo-
zott kiadása. Az általános 
utasítások szerint ez az ű j 
keretjellegű tanterv több le-
hetőséget nyúj t az intéz-
mény sajátosságaihoz igazo-
dó órarend készítéséhez, 
mivel ezután féléves bon-
tásban ad ja meg tantárgyan-
ként az óraszámot. Az elsa-
játítandó ismeretek és gya-
korlatok tartalmát, az elmé-
leti és gyakorlati órák a rá -
nyát programok ír ják elő, s 
az ezekből készített oktatói 
tematikában el kell kerülni 
a felesleges átfedéseket. A 

hatékonyabb pedagóguskép-
zés érdekében igen nagy 
hangsúlyt kapnak a szaba-
donválasztott speciálkollé-
giumok. Ezek eredményes 
elvégzését a leckekönyvben 
is igazolni kell. A hagyomá-
nyosan elfogadott vizsgafor-
mák a folyamatos ellenőr-
zés változatos lehetőségével 
egészülnek ki (pl. jegymeg-
ajánlás, évfolyamdolgozat). 
A képzés korszerűsítése, a 
tanterv módosítása folyama-
tosan történik. 

Az ú j tantervről, erről a 
változásról Cácser Józsefet 
a Juhász Gyula tanárképző 
Főiskola Neveléstudományi 
Tanszék vezetőjét kérdez-
tem. 

— Az első és második év 
nyarán a tanárjelöltek önál-

ló gyakorlati feladatokat 
látnak el különböző napkö-
zis, és úttörőtáborokban. A 
második időszakban hallga-
tóink a negyedik-hatodik 
osztályos iskolásokkal fog-
lalkoznak. Az ötödik félév-
ben a hallgató lakóhelyéhez 
legközelebb egyhetes gyakor-
laton vesz részt. A hatodik-
hetedik félévben a kötelező-
en választott kollégium mel-
lé tízféle speciálkollégiumból 
lehet választani. A hetedik 
félév elején egyhetes gya-
korlaton vesznek részt a je-
löltek és ami a legfonto-
sabb, még ebben a félévben 
megtörténik a zárótanítás. 
Az ú j tanterv a jelenlegi 
első- és másodéves hallga-
tókat érinti. 

A nyolc féléves képzési 
időt három szakaszra osz-
tottuk — mondta a tanár úr. 
Az első időszak az első-má-
sodik félév, amikor a hall-
gatók az alsó tagozatos diá-
kokkal ismerkednek meg, 
függetlenül attól, milyen 
szakosok. Ekkor már kap-
nak egyéni gyakorlati fel-
adatokat az iskolákban dol-
gozó gyakorlatvezetőktől. Az 
a tapasztalat, hogy az első 
osztályos nevelő munkája 
nagy hatással van diákja-
inkra. Főiskolánkon az egyé-
ni pszichológiai gyakorlatot, 
és az általános iskolai ne-
velésre orientált munkát he-
lyeztük az ú j tanterv kö-
zéppontjába. 

B. E. 

A műveltség közvetítéséért 
Bárány professzor a marxizmus oktatásáról 

„Nem tar tom valami nagy 
szenzációhajhász kijelentés-
nek, hogy hallgatóink mar-
xista társadalomtudományi 
tananyagismerete elégtelen, 
legjobb esetben sekélyes" — 
írta Tráser László a Kritika 
tavaly novemberi számában. 
Először ennek a gondolatnak 
a helytállóságát f i r tat tam, 
mikor beszélgetésre ültünk 
le dr. Bárány Ferenc pro-
fesszorral, a SZOTE Marxiz-
mus—Leninizmus Intézeté-
nek vezetőjével. 

— Egyet lehet érteni ezzel 
a megállapítással — kezdte 
a t anár úr —, és ezt a sa já t ' 
tapasztalataim is alátámaszt-
ják. Ezen a területen nem-
hogy javulás, de évről évre 
árnyalatnyi romlás tapasz-
talható. Nem nehéz össze-
függést találni a középisko-
lai és egyetemi oktatás álta-
lános problémáival és az 
egész társadalom jelenlegi 
állapotával. Egy nem repre-
zentatív, de a gondokat é r -
zékeltető fölmérésemről szá-
molok be, melyet negyedéves 
gyógyszerészhallgatók köré-
ben végeztem el. Meglepett, 
hogy az évszázad legkiemel-
kedőbb munkásmozgalmi 
személyiségének Rajk Lász-
lót tartották, s utána követ-
kezett Ságvári Endre, míg 
Kun Béla csak a harmadik 
helyre jutott. A pozitív tör-
ténelmi személyiségek sorá-
ban toronymagasan az élen 
végzett Kádár János, mö-
götte azonos szavazatot ka-
pott Károlyi Mihály és Ily-
lyés Gyula. Számomra meg-
döbbentő és elgondolkodta-
tó. hogy a negatív történel-
mi hősök sorában Horthy 
és Rákosi fe j - fe j mellett 
küzdött az első helyért, s 
alig említették Szálasit vagy 
Gömböst. A többség nem 
tudta, hogy Nagy Imre mi-
kor lett miniszterelnök, hogy 
a nemzeti jövedelem mek-
kora hányada realizálódik 
export és import útján. Ez 
utóbbit tragikusabbnak tar-
tom, mint hogy Rajk Kun 
Béla elé kerül. 

— Ügy Játom, hogy társa-
dalmi szinten, tömeges el-
fordulás tapasztalható az el-
méletektől, sőt a szemben-
állást is sokhelyütt a kö-
zöny váltotta föl. Erezni ezt 
a változást az orvosegyete-
men is? 

— A közönnyel természe-
tesen nem csak a marxista 
oktató, hanem más szakmák 
tanárai is találkozhatnak. 
Ugyanakkor néhány kérdés-
ben igen heves reakcióknak 
lehetünk tanúi. 

— Ügy tűnik, a marxiz-
mus és az elmélet átadója, 
az oktató is folyamatos 
harcban áll. Mi ellen kell 
küzdeni most az egyetemen? 

— A kezdetekben veszé-
lyes, direkt politikai irányok 
ellen a legitimizáció fegyve-
reivel kellett föllépni. Má-
ra legnagyobb ellenfelünk a 
közöny lett. Mivel elméle-
tünk legjelentősebb vonása a 
kritikai jelleg, ezért a kri-
tikához kell partnert talál-
nunk. Elkeserítő, hogy fiatal 
emberek között sokszor nem 
találunk partnerre, s az az 
igazi kín, amikor a jobbító 
szándékú javaslatra sem ér-

kezik érdemi válasz. E je-
lenség okát én abban lá-
tom, hogy a mai hallgatók 
akkor eszméltek, amikor 
már kifulladtak a társada-
lom nagy nekibuzdulásai. 
Így nem lehet közvetlen él-
ményük arról, hogy sikeres 
is lehet a mozgalom. A stag-
nálás, a folyamatos gazda-
sági rosszabbodás élményé-
vel nőttek fel, nem csoda 
hát, ha a pesszimizmus lég-
körében kell egyszerre élni 
a kritika fegyverével és a 
remény csepegtetésével. 

— A sokat emiepetett re-
formról milyen képük ala-
kult ki a hallgatóknak? 

— A viszony alapvetően 
kétkedő. Saját bőrükön ta-
pasztalhatták, hogy az alul-
ról jövő kezdeményezések, 
például az oktatási reform-
javaslatok megvalósulási esé-
lye igen kicsi. A tapaszta-
lat az, hogy a reform maga 
is átruházódik, s végül fe-
lülről fog érkezni egy ok-
trojált változat. Ezért a 
hallgatók nagy része kö-
zömbös, néhány fiatalnál 
pedig türelmetlenség tapasz-
talható. Azt kérdezik: ha a 
problémák ilyen hangsúly-
lyal kirajzolódtak már, ak-
kor miért nincs határozott 
lépés? 

— Az intézményi demok-
ratizmus különös képet ma-
tathat olyan egyetemen, 
ahol — a fokozott felelős-
ség és presztízs miatt — szi-
gorú alá-fölérendeltségi vi-
szony uralkodik. 

— A magatartások, az ér-
tékek hagyományozódnak, ha 
akarjuk, ha nem. Az egye-
tem pártszervezete mindent 
elkövet a légkör demokrati-
zálásáért. de azt be kell lát-
nunk, hogy az egyetem ilyen 
szempontból nem példamu-
tató intézmény. Itt a mun-
kavégzés, a siker oldaláról 
nézik a dolgot, így a tapasz-
talat nagy úr : a tekintély-
elvű irányítás mellett is ki-
válóan működhet egy-egy 
intézet, klinika. A hallgató 
pedig nem gyerek, a felfu-
valkodottság nevetségessé 
lesz a szemében, a kirívóan 
rossz példákat nem követi. 

— Az értelmiségnevelés és 
a szakemberképzés ellent-
mondásos viszonyban álló 
dolgok. Mit tesz, mit tehet 
a marxista oktató az ellent-
mondás feloldásáért? 

— Itt a hagyományos or-
voskép siet a segítségünkre: 
nem a jóságos doktorbácsi-
ról, hanem a művelt, a vi-
lág dolgaiban is tájékozott 
gyógyítóról kialakított kép. 
Nagyon sok hallgató ezzel a 
képpel érkezik, s nekünk 
csak táplálnunk kell a fo-
lyamatos művelődésre való 
igényt. Másoknál meg ép-
pen a szakbarbárság ellen 
kell föllépnünk ugyanezzel 
az eszközzel. így elmondha-
tó, hogy nálunk a marxiz-
mus oktatásának ma egyik 
igen fontos eleme a művelt-
ség közvetítése. Ezért azok 
a munkatársaim végeznek 
jó munkát, akik erős ér-
deklödéstfölkeltő tevékeny-
séget folytatnak a szeminá-
riumokon és előadásokon. 

D. I. 

Mi lesz veled, ]ATE KISZ? 
Válaszol Pálfi György biológushallgató 

— KISZ-es berkeken be-
lül manapság a szervezet 
megújulásáról beszélnek, 
rajtuk kívül inkább leépülé-
séről, szükségtelenségéről 
hallani. Mire következtetsz 
a taglétszám minden eddi-
ginél nagyobb arányú csök-
kenéséből? 

— Semmi esetre sem a 
szervezet szükségtelenségére. 
A létszámcsökkenés ez eset-
ben teljesen érthető, sőt 
szükségszerű folyamat. Ta-
lán túlzott az optimizmus, 
mégis hiszek bizonyos „le-
tisztulásban", a formális 
tagság megszűnésében. így 
esetleg a KISZ az lehet, ami 
mindig is szeretett volna 
lenni: politikai szervezet. 
80—100%-os szervezettségnél 
ez kissé abszurd elvárás 
lenne. 

— Mitől politikai szerve-
zet a JATE KISZ, és ho-
gyan válik most inkább az-
zá? 

— Attól az, hogy politi-
kai programmal rendelke-
zik, ami nem más, mint az 
értelmiségképzésben való 
aktív részvétel, ennek érde-
kében a hallgatók és fiatal 
oktatók, dolgozók érdekei-
nek érvényesítése az egye-
temi élet minden területén. 
A nagy tömegű, formális 
tagság eddig jelentősen ne-
hezítette valamennyi feladat 
gyakorlati megvalósítását. 

— Hogyan egyeztethető 
össze szerinted a kisebb ará-
nyú szervezettség a hallga-
tók érdekképviseletével? 

— Úgy, hogy megszűnik a 
korábbi „csak KISZ-es" ala-
pon álló képviseleti forma. 
Gyakorlati megvalósítását 
úgy képzelem, hogy a tanu-
lócsoportok képviselői vá-
lasztanák meg a különböző 
tanácsok hallgatói képvise-
lőit, akik egyben a KISZ 
érdekvédelmi felelőseivel 
együtt ebben a minőségben 
is tevékenykednének. Egye-
temünk rektora — kérésünk-
re — ígéretet tett egy ön-
álló hallgatói, képviselői iro-
da kialakítására. A fiatal 
oktatók, dolgozók képvisele-
tére. úgy tűnik, továbbra is 
az OD KISZ a legalkalma-
sabb, ezért biztosítani kell 
helyüket a kari és egyetemi 
tanácsban. 

— Nem kismértékben 
csökkentette a KISZ presz-
tízsét a hallgatóság körében 
a szervezet tehetetlensége 
olyan fontos kérdésekben, 
mint a diákszociális problé-
mák, oktatáskorszerűsítés. 
Lehet-e vajon ezen a téren 
előbbre lépni? 

— Hogy az oktatáskorsze-
rűsítésben, óraszámcsökken-
tésben valóban lehet, azt 
példázzák a biológustanterv 
korszerűsítése terén elért 
eredményeink. És nem sza-
bad megállnunk a szaktan-
tervi reformok kidolgozásá-
nál. Radikálisan csökkenteni 
kell a honvédelmi oktatás 
óraszámát; ebben, úgy tű-
nik, az állami vezetés támo-
gatását is élvezzük, emelni 
kell a nyelvoktatás színvo-
nalát, elsősorban azzal, hogy 
már első évtől választható 
idegen nyelvet tanuljanak a 
hallgatók. Az óraszámcsök-
kentési irányelveknek meg-
felelő arányban az ideoló-

giai tantárgyak óraszámát 
is csökkenteni kell. Diák-
szociális kérdésekben, még 
szűkös gazdasági körülmé-
nyeink között is van mó-
dunk az előrelépésre. A há-
rom karon egységesen be-
vezethető a rendkívüli szo-
ciális segélyek elosztásának 
a TTK-n alkalmazott ú j for-
mája, valóban „rendkívüli-
vé" tétele, s ezzel az össze-
gek növelése. -Szintén ka-
ronként egységes formában, 
anyagilag is el kell ismerni 
a nyelvvizsgával rendelkező, 
illetve kiemelkedő TDK 
eredményt elért hallgatókat. 
A jelenlegi menzaviszonyok 
mellett is bizonyára lehet 
megoldást találni még egy 
„benti" „a la carte" menza 
megnyitására. El kell ér-
nünk, hogy a kollégiumi bi-
zottságok és a KISZ véle-
ményezhessék az ú j kollé-
gium építési terveit. " 

— Még egy kérdés a 
„megújuláshoz". — Van-e 
szerinted realitása egyete-
münkön a KISZ hegemón 
szerepvállalásának? 

— El kell érnünk, hogy ne 
a KISZ jelentse az egyetlen 
szerveződési formát. Legyen 
az egyetlen politikai i f júsá-
gi szervezet, legyen koordi-
nátor, de ne vegyen a nya-
kába mindent, öntevékeny 
csoportjaink eddig is létez-
tek, eddig is támogattuk 
őket (pl. 8.15-ös csoport). 
Mostantól nagyobb önállósá-
got kaphatnak különböző 
önkormányzati egységek (pl. 
a kollégiumok), de alakul-
hatnak újak is, pl. klubok 
vagy akár diáktanács(ok). 

A JATE-klub önkormány-
zati szerve lehetne a klub-
tanács, amely egy éves va-
júdás után talán most vég-
re megalakul, s remélhető-
leg hatékonyan képviseli a 
hallgatóság érdekeit a klub 
életében. Boldog lennék, ha 
megvalósulna régi álmunk, 
a délelőtt és kora délután 
„JATE-kávéházként" is üze-
melő klub. 

— Az elmúlt években szá-
mos buli, Biol-kupa, TT-
kari napok, JATE[majális 
főszervezőjeként jeleskedtél. 
Mi lehet a jövője ezeknek 
a rendezvényeknek? 

— Mindenképpen szükség 
van rájuk, ezeknek a „zsú-
roknak" igen nagy közös-
ségformáló erejük van. Ren-
dezünk az idén is majálist, 
lesznek jövőre is kari na-
pok, JATE-VESE. Arra 
azonban ügyelnünk kell, 
hogy ezeken a megmozdu-
lásokon az „össznépi kultu-
rálódás" az eddiginél na-
gyobb teret hódítson az 
„össznépi infantilizmus' ' ro-
vására. 

— Két éve ilyenkor még 
mint a TTK diákrektorje-
löltje korteskedtél. most pe-
dig mint az Egyetemi Ta-
nács és az egyetemi KISZ-
bizottság tagja tevékeny-
kedsz. Nem érzed-e, hogy 
ezalatt eltávolodtál a hall-
gatóságtól? 

— Talán nem. Azt, hogy 
elszakadjon a közösségtől, a 
közegtől, akit képvisel, vé-
leményem szerint egyetlen 
vezető sem engedhetné meg 
magának. 

R. Z. 

„És mégis csökkenthető 
az oraszam »» 

Magas óraszámok, elavult 
tantervi struktúrák jellem-
zik egyetemünkön számos 
szak oktatását. Hallgatókat, 
oktatókat egyaránt terhelő, 
a képzés hatékonyságát csök-
kentő problémák ezek, még-
is kudarcot vallott a legtöbb 
eddigi óraszámcsökkentési, 
tantervmódosítási hallgatói 
kezdeményezés. 

A KISZ biológus csúcs-
vezetőség, több oktató és 
hallgató bevonásával 1984 
őszén készítette el reform-
tantervét, melynek alapja az 
ágazati képzés nagyobb fo-
kú specializálása, az alapozó 
tárgyak revíziója, tantárgyi 
átfedések megszüntetése és 
az óraszámcsökkentés volt. 
Ez az előterjesztés, ha nem 
is került elfogadásra, felhív-
ta a Biológus Tanszékcsoport 
figyelmét a hallgatókkal va-
ló együttműködés lehetősé-
gére és szükségességére. 
Kedvezett az idő, hiszen ek-
kortájt került az Ifjúsági 
Parlament intézkedési ter-
vébe a később az Egyetemi 
Tanács által is elfogadott, 
32-ben maximált átlagóra-
szám. 

Folytathattuk a munkát, 
melynek alapjául szolgált a 

KISZ korábbi előterjesztése, 
melyet ezután hárman — 
Nagy Marianna V. éves és 
Héber Sándor IV. éves hall-
gatókkal — képviseltünk. 
Személyesen egyeztettük el-
képzeléseinket valamennyi 
tanszékvezetőnkkel, oktató-
inkkal, közben folyamatosan 
koordinálva a Biológus Tan-
székcsoport által létrehozott 
Reformelőkészítő Bizottság-
gal. Megszületett végül az 
új , tanszéki és hallgatói ér-
dekeket egyaránt képviselő 
tanterv, melyet múlt év áp-
rilisában a Tanszékcsoport 
Tanács elfogadott. (Az ered-
mény: 35 órányi csökkenés 
a tíz félév folyamán, egyben 
sikerült leszorítanunk 32-re 
az első nyolc félév átlagóra-
számát.) Azóta folyik az 
egyeztetés — számunkra 
kedvezően — a külső tan-
székekkel; a TTK Kari Ta-
nácsa soron következő ülé-
sén vitatja meg az anyagot. 
Túl vagyunk hát a legne-
hezebb akadályokon, s min-
den eddiginél jobbak az esé-
lyeink arra, hogy egy hall-
gatói kezdeményezésű tan-
tervreform a gyakorlatban 
is realizálódjon. 

P. GY. 

A szocializmusfelfogások 
változása 

A fenti címmel tartott elő-
adást március 18-án dr. Ba-
logh István. az MSZMP KB 
Társadalomtudományi Inté-
zetének osztályvezetője a 
JATE Bölcsészettudományi 
Karán. Balogh István a kü-
lönböző tudatszintek — a 
köznapi, a politikai-ideoló-
giai, illetve a filozófiai tu-
dat — külön értékelése, va-
lamint a köztük lévő kap-
csolatrendszer alapján tár -
gyalta a szocializmusfelfo-
gások változásait — külö-
nös tekintettel a hazai vi-
szonyokra. 

A köznapi tudat legfőbb 
jellemzője, hogy az ideológia 
és a propaganda téziseit fo-
lyamatosan veti össze a min-
dennapi gyakorlattal, és két-
ségtelen, hogy a mai való-
ság sok esetben cáfolja a — 
főleg korábban megfogalma-
zott — elméleti állításokat; 
például a szocializmus 
egyenletes fejlődéséről, vagy 
a szegénység felszámolásá-
ról. Ez a hétköznapi szocia-
lizmuskép bizonytalanságát 
eredményezi, de az is tény, 
hogy a politikai elmélet és 
gyakorlat ellentmondása ez 
idő szerint a világ majd 
minden pontján — társadal-
mi berendezkedésre való te-
kintet nélkül — kiéleződött; 
a hatalom nehezen tudja 
magát népszerűen megfogal-
mazni. 

A politikai'ideológiai tu-
dat — amelynek elemzése a 
megfogalmazott programok 
és állásfoglalások vizsgála-
tával közelíthető meg — 
legfőbb gondja, hogy céljai 
megvalósulását a múltban 
többször is túl optimista, ir-
reális határidővel jelölte ki. 
Jó példa erre a hatvanas 
évek hruscsovi programja, 
amely a Szovjetunióban a 
nyolcvanas évek elejére ígér-
te a kommunizmus teljes 
felépítését és az USA meg-
haladását — mondta Ba-
logh István. A végcéllal 

kapcsolatos politikai-ideoló-
giai bizonytalanság — Lu-
káccsal szólva: a stratégia és 
a taktika állandó összekeve-
redése — összefügg a har-
madik tudatforma, az elmé-
leti (filozófiai) tudat azon — 
ma már elfogadhatatlan — 
állításával, hogy a szocializ-
mus átmeneti társadalom, s 
ennek elfogadása azt jelen-
ti, hogy a korszak csak a 
jövőben — a kommunizmus 
felépítésének idejére — je-
lölheti ki és nyerheti el po-
litikai legitimációját. A szo-
cializmus mint kettős me-
chanizmuskoncepció — 
amely tehát úgy definiálja 
önmagát, mint a kapitaliz-
mus maradványainak folya-
matos felszámolásából és a 
kommunista vonások állan-
dó erősödéséből álló átme-
neti társadalom — súlyos 
politikai konzekvenciákkal 
jár ; sürgetettsége, mielőbbi 
legitimációjának igénye erő-
szakot és kalandorpolitikát 
eredményez. (Többek között 
ezzel magyarázhatók az ún. 
ötvenes évek politikai túl-
kapásai.) A váltás akkor 
következett be. amikor a 
szocialista rendszer nem kí-
vánta többé a kommunizmus 
ígéretével igazolni tetteit, 
hanem vállalta és elfogad-
tatta önnön jelenét. 

Balogh István beszélt még 
a munkásosztály aktuális-
és osztálytudatának ellent-
mondásáról, hogy korábbi 
szerepében — mint forra-
dalmi erő — egyre kevésbé 
létezik, s ez kifejeződik ab-
ban is, hogy részvétele a 
pártban és különösen a 
pártvezetésben aggasztóan 
alacsony. 

Az előadó végezetül azok-
ról a fontos reformelméle-
tekről ejtett szót, amelyek 
mögött mind egy-egy mar-
káns, közgazdasági terminu-
sokkal megfogalmazott szo-
cializmusmodell húzódik 
meg. 

L. A. 
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